

中药与临床

ZHONG YAO YU LIN CHUANG

主管单位：四川省教育厅 主办单位：成都中医药大学

1674-926X
QK2257704

2023

Vol. 14 (总第075期)

PHARMACY AND CLINICS OF CHINESE MATERIA MEDICA

砂丹製炮



ISSN 1674-926X



9 771674 926231

双月刊 2010年创刊

万方数据

中药与临床

双月刊

2010年创刊

第14卷第1期 总第75期

2023年1月25日出版

目次

【研究论著】

品种品质

- 中药种质资源的科学内涵与保存体系 彭成, 裴瑾, 马云桐, 等 (1)
- 川木香有效部位质量标准研究 韦春蕾, 吴玉钊, 邱菁, 等 (7)
- 不同成熟度川佛手化学成分及含量比较分析 曾利, 杨欢, 郑振兴, 等 (11)
- 基于二维光谱结合深度学习对不同产地杜仲的鉴别 丁于刚, 李鹂, 左智天, 等 (16)

炮制制剂

- 响应面法优化附子废弃物多糖提取工艺研究 张芮苑, 刘芳, 张倩, 等 (20)
- 葛根浸膏粉及其与辅料混合粉的吸湿数学模型适应性研究 田倩瑜, 张雅君, 翟运通, 等 (24)
- 白及多糖水凝胶的制备、表征及其促染菌伤口愈合作用的研究 岳璇, 张晨, 瞿燕 (29)
- 山楂荷叶荞麦植物饮料的研制及功效研究 刘莉, 吴磊, 王楚宁, 等 (36)

药理毒理

- 健脑丸对大鼠的重复给药毒性试验研究 张力涵, 潘嘉, 何甜甜, 等 (42)
- 基于数据挖掘分析中药内服复方专利制剂治疗便秘的用药规律 王丽, 赵梦洁, 赵琼, 等 (47)
- 基于网络药理学的三黄汤治疗湿疹作用机制研究 李敏, 高燕妮, 杨富金, 等 (54)

临床中药

- 糖皮质激素性骨质疏松症中医诊疗进展 陈日高, 周毅, 杨斐, 等 (60)
- 中药膏方外治法治疗乳腺增生用药规律与作用机制的系统回顾与临床疗效Meta-分析
..... 唐一丹, 吴玉钊, 王友琴, 等 (63)
- 谢萍教授治疗母儿ABO血型不合临证经验以及验案一则 袁光辉, 谢萍 (70)
- 葛根素治疗糖尿病视网膜病变有效性的Meta分析 丁珊, 邢尧, 吴美初, 等 (75)

临床药学

- 成都武侯区3-6岁儿童维生素D水平调查分析 刘颖, 袁传杰, 吴瑾 (82)

【教学科研】

- 《药用植物遗传育种学》教学思考及教材改革建议 陈江, 裴瑾 (85)
- 中药化学多元化过程性考核项目设置的思考与实践 潘晓丽, 郭力, 刘菲, 等 (89)
- 药用植物学野外实习课程思政中的“四仁”教育模式 何冬梅, 严铸云, 万德光, 等 (92)
- 结合我国中医药优势修订中医药院校预防医学专业人才培养方案的研究——以成都中医药大学为例
..... 吴丽娟, 梁静涛, 陈大义, 等 (96)
- “对分课堂”在生理学教学中的应用探索 李丹, 薛清彩 (100)

【综述进展】

- 中药蜈蚣的研究进展 夏子昊, 赵光利, 肖翔文, 等 (103)

[期刊基本参数] CN51-1723/R*2010*b*16*64*zh*P*¥8.00*22*2023-1

英文审校: 李芸霞

万方数据

PHARMACY AND CLINICS OF CHINESE MATERIA MEDICA

Bimonthly Started in 2010, Volume 14, Number 1, Jan. 25, 2023

CONTENTS IN BRIEF

- Scientific connotation and preservation system of germplasm resources of traditional Chinese medicine PENG Cheng, PEI Jin, MA Yun-tong, et al. (1)
- Study on quality standard of the effective part of Chuanmuxian WEI Chun-lei, WU Yu-yi, QIU Jing, et al. (7)
- Comparative analysis of chemical composition and content of Chuan Foshou of different maturity ZENG Li, YANG Huan, ZHENG Zhen-xing, et al. (11)
- Identification of Duzhong from different habitats based on two-dimensional spectrum combined with deep learning DING Yu-gang, LI li, ZUO Zhi-tian, et al. (16)
- Study on optimization of extraction process of polysaccharides from Radix Aconiti Carmichaeli residue by response surface method ZHANG Rui-yuan, LIU Fang, ZHANG Qian, et al. (20)
- Study on the adaptability of moisture absorption mathematical model of pueraria extract powder and its mixed powder with excipients TIAN Qian-yu, ZHANG Ya-jun, ZHAI Yun-tong, et al. (24)
- Study on preparation and characterization of *Bletilla striata* polysaccharide hydrogel and its pro-infected wound healing effect YUE Xuan, ZHANG Chen, QU Yan (29)
- Study on the preparation and efficacy of hawthorn-lotus leaf-buckwheat plant beverage LIU Li, WU Lei, WANG Chu-ning, et al. (36)
- Study on toxicity test of repeated administration of Jiannao Pills in rats ZHANG Li-han, PAN Jia, HE Tian-tian, et al. (42)
- Analysis of medication rule of oral traditional Chinese medicine compound patent preparation in treating constipation based on data mining WANG Li, ZHAO Meng-jie, ZHAO Qiong, et al. (47)
- Study on the mechanism of Sanhuang decoction in the treatment of eczema based on network pharmacology LI Min, GAO Yan-ni, YANG Fu-jin, et al. (54)
- Progress in the diagnosis and treatment of glucocorticoid-induced osteoporosis in Chinese medicine CHEN Ri-gao, ZHOU Yi, YANG Fei, et al. (60)
- Systematic review on medication rule and mechanism of action and meta-analysis on clinical efficacy of TCM ointment prescriptions in external treatment for mammary gland hyperplasia TANG Yi-dan, WU Yu-yi, WANG You-qin, et al. (63)
- Clinical experience and one proved case of Professor Xie Ping in treating maternal-fetal ABO blood type incompatibility YUAN Guang-hui, XIE Ping (70)
- Meta-analysis of the effectiveness of puerarin in the treatment of diabetic retinopathy DING Shan, XING Yao, WU Mei-chu, et al. (75)
- Investigation and analysis of vitamin D levels in children aged 3-6 in Wuhou District, Chengdu LIU Ying, YUAN Chuan-jie, WU Jin (82)
- Thoughts on teaching and suggestions on teaching material reform of Medicinal Plant Genetics and Breeding CHEN Jiang, PEI Jin (85)
- The thinking and practice of the process assessment program of traditional Chinese medicine chemistry course PAN Xiao-li, GUO Li, LIU Fei, et al. (89)
- "Four Benevolence" education mode in curriculum ideological and political education of the field practice of Medicinal Botany HE Dong-mei, YAN Zhu-yun, WAN De-guan, et al. (92)
- Study on revision of the personnel cultivating program of preventive medicine professionals in Chinese medicine institutions combined with the advantages of traditional Chinese medicine in China - a case study of Chengdu University of Traditional Chinese Medicine WU Li-juan, LIANG Jing-tao, CHEN Da-yi, et al. (96)
- Exploration on application of Presentation-Assimilation-Discussion Class in Physiology teaching LI Dan, XUE Qing-cai (100)
- Research progress of Centipede XIA Zi-hao, ZHAO Guang-li, XIAO Xiang-wen, et al. (103)



藜 杜

中药与临床

Pharmacy and Clinics of Chinese Materia Medica

双月刊（2010年创刊）
第14卷 第1期 2023年1月出版
（总 第 75 期）

Bimonthly(Started in 2010)
Vol.14, No.1, Jan.2023
(Total Number: 75)

主管单位：四川省教育厅
主办单位：成都中医药大学
名誉主编：王永炎
主 编：彭 成
编 辑：中药与临床编辑委员会
出 版：中药与临床编辑部
（成都下汪家拐街19号，610041）
电 话：028-86137393
电子信箱：cdzhongyao@163.com
印 刷：四川玖艺呈现印刷有限
公 司
发行范围：国内外公开发行
发 行：中药与临床编辑部
中国标准连续出版物号
ISSN1674-926X
CN51-1723/R

Director: The Education Department of Sichuan Province
Sponsor: Chengdu University of TCM
Honorary Editor-in-Chief: WANG Yong-yan
Editor-in-Chief: PENG Cheng
Editing: Editorial Board of Pharmacy and Clinics of Chinese Materia Medica
Publishing: Editorial Department of Pharmacy and Clinics of Chinese
Materia Medica (No.19, Wangjiaguai Street, Chengdu, P.R. China, 610041)
Tel:028-86137393
E-mail: cdzhongyao@163.com
Printing: Sichuan nine art present printing co., LTD
Publication Scope: Public availability at Home and Abroad
Distributor: Editorial Department of Pharmacy and Clinics of Chinese Materia
Medica
Periodical Registration
ISSN1674-926X
CN51-1723/R

每册国内定价：¥8.00